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In line with the theme of the 17th ECARTE Conference, we propose an introductory review of 

current international research in art therapy, focusing primarily on the indications for 

traumatized patients. Through creativity, these patients will be able to resist the dark times and 

the dehumanizing experience they have endured. Methodologically, two case studies from two 

distinct clinical settings will be presented. 

The first case study examines, based on a mixed methodology, the effectiveness of clay art 

therapy in the treatment of victims of the Beirut port explosion on August 4, 2020. First, our 

study focuses on clay as a malleable medium. Then, the follow-up of eight victims during ten 

group sessions is analysed, revealing the importance of art therapy in order to establish a sense 

of security amidst chaos, promoting emotional expression and rebuilding self-esteem. This 

clinical approach facilitates the grieving process, and its findings highlight the significance of 

art therapy for traumatized individuals. 

Based on qualitative methodology, our second case study examines the benefit of co-creation 

in art therapy for mother-child dyads seeking asylum in France. Thus, a research project offered 

twenty-one art therapy sessions to six dyads from Africa, Georgia, and Syria in a centre for 

asylum seekers. The study concludes that mother-child bonds are deepened through co-

creation. When mothers are able to express and symbolize their trauma through the creative 

process, the passing on of the trauma to their children is prevented, and processes of 

transformation and healing are enhanced.  

What will be the future research, what may be the innovative practices for traumatized patients? 

How can we repair dignity in those who suffered dark times, how can we restore their capacity 
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for creativity which is, according to Winnicott, the ability to be oneself and to feel alive? In our 

conclusion, we try to answer these questions. 

 

L’art-thérapie aujourd'hui: la recherche clinique et les indications pour des patients 

traumatisées 

 

En cohérence avec le thème de la 17e Conférence d'ECARTE, nous proposons une revue des 

recherches internationales en art-thérapie, mettant l'accent principalement sur les indications 

pour des patients traumatisés. Grâce à la créativité facilitée par l'art-thérapie, ces patients seront 

capables de résister aux temps sombres et à l'expérience déshumanisante qu'ils ont endurés. 

Méthodologiquement, deux études de cas seront présentées. 

La première étude de cas examine, avec une méthodologie mixte, l'efficacité de l'art-thérapie 

avec l'argile dans le traitement des victimes de l'explosion du port de Beyrouth le 4 août 2020. 

Notre étude se concentre sur l'argile en tant que médium malléable. Le suivi de huit victimes 

lors de dix séances de groupe révèle l'importance de l'art-thérapie dans l'établissement d'un 

sentiment de sécurité au milieu du chaos, favorisant l'expression émotionnelle, la 

reconstruction de l'estime de soi et l’élaboration du deuil. 

Basée sur une méthodologie qualitative, notre deuxième étude de cas examine les bienfaits de 

la co-création en art-thérapie pour des dyades mère-enfant demandant l'asile en France. Ainsi, 

un projet de recherche a offert à six dyades en provenance d'Afrique, de Géorgie et de Syrie, 

vingt-et-une séances d'art-thérapie dans un Centre pour les Demandeurs d'Asile. L'étude 

conclut que par le biais de la co-création, les liens mère-enfant sont approfondis. Lorsque les 

mères sont capables d'exprimer et de symboliser leur traumatisme à travers le processus créatif, 

la transmission du traumatisme à leurs enfants est évitée, et des processus de transformation et 

de guérison sont facilités. 

Quelles seront les futures recherches et les pratiques innovantes à destination des patients 

traumatisés ? Comment pouvons-nous restaurer la dignité de ceux qui ont traversé des temps 

sombres, comment pouvons-nous restaurer leur capacité de créativité qui est, selon Winnicott, 

la capacité d'être soi-même et d'être vivant ? Dans notre conclusion, nous essayons de répondre 

à certaines de ces questions. 
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